



Chelovek. 2013-2024

ISSN 0236--2007

URL - <http://chelovek-journal.ru>

All right reserved

Issue 1 Volume . 2016

Egoism as a life position in M. Stirner's and F. Nietzsche's philosophy

Ksenia Kurenykh

Abstract

Trivial conscience assesses egoism as a non-moral phenomenon. Meannwhile, in the history of ethics there are some cases when thinkers tried to provide the moral justification for egoism. The article considers egoism as a life position in M. Stirner's and F. Nietzsche's philosophy. These philosophers not merely tried to justify egoism, but also claimed that this position is the only one that provides the correct principle of life. Nevertheless their doctrines reveal some fundamental differences, that constitute the differences between their attitudes to the role of egoism in realization of their ethical ideals (“Ego”, “Übermensch“).

Keywords list (en): EGOISM, F. NIETSCHE'S PHILOSOPHY, UBERMENSCH, M. STIRNER'S PHILOSOPHY, EGO

Date of publication: 01.02.2016

Citation link:

Kurenykh K. Egoism as a life position in M. Stirner's and F. Nietzsche's philosophy // Chelovek. – 2016. – Issue 1 C. 79-88 . URL: <https://chelovek-journal.ru/s0236-20070000392-2-1-ru-176/>

Эгоизм как жизненная позиция в трудах М. Штирнера и Ф. Ницше

Куреных Ксения Андреевна

Аннотация

Обыденное нравственное сознание оценивает эгоизм как неморальный феномен. Однако история этики знает примеры морального оправдания эгоизма. В данной статье эгоизм рассмотрен как жизненная позиция в философии М. Штирнера и Ф. Ницше. Эти философы не просто оправдывали эгоизм с нравственной точки зрения, но и утверждали, что это единственно правильная жизненная установка. При этом между их учениями есть и принципиальные различия, которые во многом диктуют отношение к роли эгоизма в осуществлении этических идеалов (Единственного и сверхчеловека).

Ключевые слова: ЭГОИЗМ, ФИЛОСОФИЯ Ф.НИЦШЕ, СВЕРХЧЕЛОВЕК, ФИЛОСОФИЯ М. ШТИРНЕРА, ЕДИНСТВЕННЫЙ

Дата публикации: 01.02.2016

Ссылка для цитирования:

Куреных К. А. Эгоизм как жизненная позиция в трудах М. Штирнера и Ф. Ницше // Человек. – 2016. – Номер 1 С. 79-88 . URL: <https://chelovek-journal.ru/s0236-20070000392-2-1-ru-176/>